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P r o t o k ó ł  nr LXI/2023                                  

z obrad LXI sesji Rady Miejskiej w Kłodzku, 

która odbyła się w dniu 29 czerwca 2023 r.  

w sali Rajców Urzędu Miasta w Kłodzku. 

 

Sesja rozpoczęła się o godz. 11:05 
 

1. Otwarcie obrad LXI sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

Otwarcia sesji dokonała Przewodnicząca Rady Miejskiej w Kłodzku Pani Elżbieta 

Żytyńska mówiąc: „Otwieram obrady LXI sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  
 

 

Zgodnie z art. 20 ust.1 pkt 1b obrady rady gminy są transmitowane i utrwalane 

za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są udostępniane 

w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób 

zwyczajowo przyjęty.  
 

 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska stwierdziła, iż w sesji uczestniczy                   

19 radnych w związku z tym wszystkie podejmowane decyzje będą prawomocne. 

(Nieobecni: radna p. A.Łosiewicz i radny p. Z.Nowak) 
 

Lista obecności radnych na sesji stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

Imienny wykaz głosowań radnych podczas sesji stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 

3. Wybór sekretarza sesji. 

Na sekretarza sesji Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zaproponowała 

radnego Pana Piotra Bryłę. Pan radny wyraził zgodę. Innych kandydatur nie 

zgłoszono.  
 

Poddano pod głosowanie kandydaturę Pana Piotra Bryły. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Radny Pan Piotr Bryła został powołany na sekretarza obrad. 

Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz zawnioskował 

o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały na druku nr 564 w sprawie trybu 

i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego ds. 

Przeciwdziałania Przemocy Domowej Gminy Miejskiej Kłodzko. Projekt uchwały był 

omawiany na komisji i uzyskał pozytywną opinię.  

W związku z powyższym Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod 

głosowanie wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały na druku nr 564 

w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu 

Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy Domowej Gminy Miejskiej 

Kłodzko. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 564 został wprowadzony do porządku obrad. 
 

 Porządek obrad po zmianach przedstawia się następująco:  
 

1. Otwarcie LXI sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

3. Wybór sekretarza sesji. 
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4. Przyjęcie protokołu z obrad LX sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami. 

6. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Miejskiej Kłodzko z organizacjami 

pozarządowymi w roku 2022.  

7. Raport o Stanie Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok: 

a)  Debata nad Raportem o Stanie Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok. 

b) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka wotum zaufania, druk 

nr 554. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za rok 2022 

Kłodzkiego Ośrodka Kultury w Kłodzku, druk nr 557. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za rok 2022 

Muzeum Ziemi Kłodzkiej w Kłodzku, druk nr 558. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za rok 2022 

Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kłodzku, druk nr 559. 

11.  Rozpatrzenie: 

a) sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, 

b) sprawozdania finansowego Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, 

c) sprawozdania rocznego z wykonania planu finansowego instytucji kultury, 

d) opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu rocznym 

z wykonania budżetu gminy za 2022 rok,  

e) informacji o stanie mienia Gminy Miejskiej Kłodzko, 

f) opinii Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Kłodzku w sprawie wykonania budżetu 

Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok oraz wniosku o udzielenie absolutorium dla 

Burmistrza Miasta Kłodzka, 

g) opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji 

Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, druk nr 560. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, druk nr 555. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej 

Kłodzko na lata 2023-2033, druk nr 561. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2023 

rok, druk nr 562.   

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały nr LIII/400/2018 Rady Miejskiej w Kłodzku z 

dnia 29 marca 2018 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego w przedszkolach prowadzonych przez Gminę Miejską Kłodzko, druk nr 

553.  

17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w trybie bezprzetargowym 

w nieodpłatne użytkowanie na czas nieoznaczony nieruchomość stanowiącą własność 

Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 547. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na 

czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 549. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na 

czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 550.  

20. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na 

czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 551.  
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21. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Aktualizacji „Programu usuwania azbestu z terenu 

Gminy Miejskiej Kłodzko z perspektywą do 2032 r.”, druk nr 552. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na 

ławników, druk nr 548. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia Tytułów: „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka” 

oraz „Zasłużony dla Miasta Kłodzka” i przyjęcia Regulaminu nadawania tych Tytułów, druk 

nr 556. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie herbu Miasta 

Kłodzka, druk nr 563. 

25. Podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu 

Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy Domowej Gminy Miejskiej Kłodzko, 

druk nr 564.  

26. Interpelacje i zapytania radnych. 

27. Wnioski i oświadczenia radnych. 

28. Sprawy różne. 

29. Zakończenie sesji. 

 

Podczas obrad LXI sesji Rady Miejskiej, Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław 

Tracz wraz z Przewodniczącą Rady Panią Elżbietą Żytyńską wręczyli Pani Edycie 

Cygnarowicz list gratulacyjny oraz statuetkę w związku z osiąganymi sukcesami 

sportowymi i zajęciem pierwszego miejsca w Halowych Otwartych Mistrzostwach 

Polski Tenis Open Polska. Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz odczytał 

list gratulacyjny podpisany przez Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Michała Piszko: 

„Serdecznie gratuluję tak wysokich wyników w Halowych Otwartych Mistrzostwach 

Polski Tenis Open Polska. Pani sukces jest wynikiem ogromnego wysiłku, codziennej 

pracy nad podnoszeniem własnych umiejętności i przełamywania słabości, chwil 

zwątpienia, które towarzyszą wielu sportowcom. Doceniając trud zdobytego 

zwycięstwa łączę wyrazy szacunku i uznania. Życzę kolejnych sukcesów oraz 

wszelkiej pomyślności w życiu osobistym.” Oczywiście, ja w swoim imieniu, w imieniu 

Pani Przewodniczącej oraz wszystkich tu obecnych radnych i gości składam także 

serdeczne gratulacje wraz z życzeniami dalszych sukcesów.  

Pani Edycta Cygnarowicz: Serdecznie Państwu dziękuję za uhonorowanie mnie tak 

zaszczytnym wyróżnieniem. Tenis to nie jest mój cały świat, ale w kategorii moja pasja, 

mój wolny czas, wypełnia go w stu procentach, więc to dodatkowe dla mnie 

wyróżnienie, że zostało zauważone. Dziękuje bardzo. 
 

Na sesję przybyła radna Pani Aneta Łosiewicz. Na sali obecnych 20 radnych.  
 

4. Przyjęcie protokołu z obrad LX sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

Uwag do protokołu nie zgłoszono.  

Protokół nr LX został przyjęty. 
 

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami. 

(Zał. nr 3) 

Uwag i zapytań do sprawozdania nie stwierdzono. 

6. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Miejskiej Kłodzko 

z organizacjami pozarządowymi w roku 2022. (Zał. nr 4) 
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Sprawozdanie zostało przedłożone radnym, było też tematem obrad Komisji Budżetu, 

Finansów i Polityki Gospodarczej, Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu 

i Turystyki oraz Komisji Edukacji i Kultury. 

Uwag i zapytań do przedłożonego sprawozdanie nie zgłoszono. 
 

7. Raport o Stanie Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok: 

a) Debata nad Raportem o Stanie Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok. 

(Zał. nr 5) 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że Raport o Stanie 

Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok został przedłożony przez Burmistrza Miasta 

Kłodzka w dniu 30 maja 2023 roku.  

Raport o stanie miasta został przekazany radnym oraz został podany do publicznej 

wiadomości poprzez zamieszczenie na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu 

Miasta w Kłodzku.  

Zgodnie z art. 28 aa ust. 4 ustawy o samorządzie gminnym raport o stanie miasta jest 

rozpatrywany podczas sesji, na której podejmowana jest uchwała rady w sprawie 

udzielenia lub nieudzielenia absolutorium burmistrzowi. Raport rozpatrywany jest                        

w pierwszej kolejności i nad przedstawionym raportem o stanie miasta przeprowadza 

się debatę. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała o rozpoczęciu debaty 

nad Raportem o stanie Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, zadając pytanie:                                

Czy ktoś z Państwa radnych chciałby zabrać głos w dyskusji, w sprawie przedłożonego 

dokumentu?  

Przewodnicząca Rady przypomniała, że zgodnie z art.28aa ust.5 radni w debacie nad 

raportem zabierają głos bez ograniczeń czasowych. 

Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Chciałem tylko dopytać, jeśli chodzi 

o punkt siódmy, czy my będziemy głosować nad wotum zaufania, czy absolutorium dla 

Pana Burmistrza? Bo wotum zaufania a absolutorium, to są dwie różne rzeczy, moim 

zdaniem. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowny Panie radny, w punkcie 

siódmym mamy debatę nad raportem i jest to proces poprzedzający procedurę 

absolutoryjną. I oczywiście będziemy głosować nad wotum zaufania dla Pana 

Burmistrza jak skończymy debatę. Raport został przepracowany w Komisjach i myślę, 

że wszelkie zagadnienia były tam poruszane, ale mimo to mogą być  jakieś wątpliwości 

czy też chcieliby Państwa uszczegółowić swoją wiedzę.  

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas: Mimo trudnych lat, mimo pandemii, mimo 

problemów finansowych i systemowych niedogodności wynikających z polityki 

niezależnej od nas, to widać w mieście tendencje rozwojowe. Widzimy, że Kłodzko 

zmierza w stronę centrum usługowo-handlowego i turystycznego. Długoletnia 

tendencja obserwowana w tym zakresie wydaje się być pewną i w tym duchu należy 

myśleć o przyszłości. To co dzisiaj mamy przedłożone w raporcie ma służyć refleksji 

i pogłębionej analizie, a wyzwania są ogromne. W tej chwili porównując raport 

i sprawozdanie z wykonania budżetu mówimy cały czas o tendencji wzrostowej. Mimo 

trudności zachowaliśmy pozytywną dynamikę dochodów własnych, które to dochody 

są pochodną rozwoju gospodarczego miasta, a bogaty podatnik, bogaty Kłodzczanin, 
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to bogaty samorząd i możliwość działalności. Trudności jakie widzimy, to szkolnictwo, 

które zwija się w sposób wręcz spektakularny i nasze zabytki, których mamy bardzo 

wiele i tutaj chciałbym w tej sprawie zwrócić uwagę szanownych zebranych, że mamy 

w tym zakresie wiele do zrobienia. Dziękując za dokładny i rzetelny raport chcę wyrazić 

nadzieję, że będziemy kontynuować to wszystko co zostało dobrego zrobione 

i będziemy mogli z dumą oddać naszą kadencję następcom, którzy zapewne będą 

kontynuować te wszystkie dobre zmiany, które udało się nam zrobić. Dziękuję 

Burmistrzom, Pani Skarbnik i za duży wkład pracy w przygotowanie kompendium 

wiedzy o naszym mieście, które możemy od wielu lat porównywać i zastanawiać się 

nad tendencjami, zjawiskami, które są zapisane w raportach. Dziękuję bardzo. 

Głos zabrała radna Pani Aneta Łosiewicz: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, 

trzeba podkreślić, że jest to bardzo dobry dokument i chciałabym go zaproponować do 

przeczytania wszystkim mieszkańcom dlatego, że ten dokument pokazuje jakie 

szerokie jest spektrum działań które wykonuje gmina, w jakich programach są 

realizowane różne zadania, m.in. realizacja zadań we współpracy z organizacjami 

pozarządowymi, ale również w zakresie oświaty. Myślę, że mieszkańcy również będą 

zainteresowani inwestycjami. W raporcie jest to bardzo ładnie pokazane jak to wygląda 

w całym roku, bo czasami zapominamy o tym co już się wydarzyło, co już zostało 

wykonane, a w tym raporcie jest podsumowanie całego roku. Jest to bardzo dobry 

dokument i tak jak wspominał już mój przedmówca, że jednak możemy cieszyć się 

z tego jakie działania są podejmowane przez gminę zarówno w zakresie współpracy 

z organizacjami pozarządowymi, zarówno w inwestycjach, bo to jest dla nas 

wszystkich bardzo ważne, ale również w innych zadaniach, o których może nawet 

mieszkańcy nie do końca są uświadomieni. Zachęcam. Dziękuję.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska przypomniała, że raport został podany 

do publicznej wiadomości poprzez zamieszczenie na stronie Biuletynu Informacji 

Publicznej Urzędu Miasta w Kłodzku i tam można znaleźć dokument, i zobaczyć 

wszystkie te kwestie, o których radna Pani Aneta Łosiewicz przed chwileczką 

powiedziała. Zachęcamy do tego jak najbardziej.  

Głos zabrał radny Pan Krzysztof Mąka: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panie 

Burmistrzu. Oczywiście zapoznałem się z raportem. Oprócz bieżącej działalności, 

która jest wykazana w raporcie i która rozwija się dobrze, to martwi mnie jeden 

wskaźnik, który od wielu lat się pokazuje, a mianowicie z roku na rok ubywa 

mieszkańców miasta Kłodzka i jest to tendencja, której nie udało się zmienić w 2022 

roku i podejrzewam, że w 2023 roku również. Więcej nas umiera niż się nas rodzi, to 

jest też widoczne. Oprócz tego jest duży odpływ młodych ludzi. I w związku z tym 

z jednej strony refleksja, a z drugiej pytanie, czy Państwo jako osoby, które 

odpowiadają za wizję rozwoju miasta prowadzicie jakieś rozmowy z inwestorami, 

którzy byliby skłonni w najbliższych latach zainwestować i stworzyć miejsca pracy, 

które będą w stanie przyciągnąć jakąś część populacji i tym samym odwrócić ten trend 

w naszym mieście, żeby zaczęło nas być trochę więcej. Czy na dzień dzisiejszy jest 

Pan Burmistrz w stanie o takich rozmowach czy o takich działaniach cokolwiek 

powiedzieć?   

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Odpowiem na to 

pytanie, ponieważ jest to rzeczywiście problem nie tylko Kłodzka, a całego naszego 

kraju, całego państwa - niż demograficzny. I tutaj trzeba się na chwilę zatrzymać, 
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ponieważ my w tej chwili wchodzimy w bardzo głęboki niż demograficzny 

spowodowany poprzednim niżem demograficznym, który miał miejsce w latach 

dziewięćdziesiątych, czyli po okresie przełomu politycznego w Polsce, przy ogromnej 

niepewności społecznej, przy ogromnym bezrobociu. W latach dziewięćdziesiątych 

mieliśmy do czynienia z pierwszą falą niżu demograficznego, rodziło się wtedy mniej 

dzieci. Oczywiście mówię o skali państwa, ale to samo dotyczy Kłodzka, ponieważ tu 

jest bardzo dużo przyczyn. Państwo postawiło wtedy na edukację. Pamiętamy jak 

bardzo gwałtownie wzrastał współczynnik osób, które uzyskiwały wyższe 

wykształcenie. Przypomnę, że w latach socjalizmu tych osób z wyższym 

wykształceniem było średnio 10%-15% w społeczeństwie, natomiast w latach 

dziewięćdziesiątych, dwutysięcznych ten współczynnik bardzo gwałtownie wzrósł. 

Później mieliśmy do czynienia w ramach tych kryzysów które były i po wejściu Polski  

do Unii Europejskiej mieliśmy do czynienia z otwarciem granic, a więc te osoby, które 

się rodziły, które nabywały wykształcenie, miały otwarte granice, otwarty rynek pracy 

niemal w całej Europie i zaczęliśmy mieć do czynienia z procesem emigracji 

zarobkowej. Emigrowały oczywiście osoby młode i osoby wykształcone, znające 

języki, oczywiście nie tylko te osoby, bo inne specjalności także. Wiemy, że na 

zachodzie panował głód fachowców w specjalnościach budowlanych czy związanych 

z usługami. To spowodowało, że duża część z tego niżu demograficznego młodych 

ludzi wyjechało. Dzisiaj mamy do czynienia z sytuacją, w której rodzi niż demograficzny 

z którego jeszcze ogromna część tych młodych ludzi wyjechało. Ponadto mamy 

jeszcze do czynienia ze zmianami kulturowymi. W latach 50-tych okres urodzenia 

pierwszego dziecka przez kobietę przypadał na wiek od 18 do 23 roku życia, dzisiaj to 

się gwałtownie przesunęło. Młode osoby najpierw stabilizują swoją karierę zawodową, 

a dopiero potem podejmują decyzję o założeniu rodziny i posiadaniu dzieci. Często 

pary decydują się na to, żeby mieć jedno dziecko, dwójkę dzieci i często te dzieci 

pojawiają się na świecie dopiero wtedy, kiedy ci ludzie osiągają wiek 30-35 lat. 

W latach 50-tych, 60-tych, mieliśmy do czynienia z zupełnie naturalną sytuacją kiedy 

rodzina posiadała trójkę, czwórkę dzieci, dzisiaj ten model rodziny się zmienił. I teraz 

wracam do tego problemu wykształcenia. Wraz z postawieniem na edukację w takich 

rejonach jak Powiat Kłodzki, gdzie mieliśmy i mamy całkiem przyzwoity poziom 

kształcenia, mamy do czynienia z drenażem kadr, czyli te osoby wykształcone jadą 

tam gdzie ważni inwestorzy budują swoje zakłady pracy. W naszym regionie, to jest 

głównie Wrocław. Do tego doszedł czynnik umieszczania dużych zakładów pracy po 

stronie czeskiej, a więc znowu praca, niekoniecznie w kraju, a poza granicami kraju 

czyli w Czechach. To powoduje, że ci młodzi ludzie często stąd wyjeżdżają i zmieniają 

miejsce zamieszkania. Dlaczego te zakłady nie były lokowane w Kłodzku? Nie za 

wszystko odpowiedzialne były władze Kłodzka. Tutaj są dwa decydujące czynniki, 

a mianowicie – komunikacja. Władze samorządowe od początku ich istnienia, od 

początku samorządu w Polsce walczyły o poprawę komunikacji między granicą 

państwa, a głównym ośrodkiem czyli Wrocławiem. Gdybyśmy mieli tutaj drogę 

ekspresową już dawno, to bliskość granicy i sprawna komunikacja przyciągałaby do 

nas inwestorów. Niestety na tą S8 czekamy, aż do dnia dzisiejszego. To powoduje, że 

co prawda ten kierunek rozwoju szedł w rozwój turystyki i myślę, że to się mimo 

wszystko udało, mówię o całym regionie, natomiast gdyby do tego doszła sprawna 

komunikacja, to na pewno na naszym terenie pojawiłoby się więcej inwestycji także 

przemysłowych. Bez sprawnej komunikacji, bez autostrad, bez dróg ekspresowych, na 

rozwój sieci przemysłowej są niewielkie szanse. Spójrzcie Państwo na cały kraj, gdzie 
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te ośrodki logistyczne czy przemysłowe są umiejscawiane, głównie przy tych ciągach 

komunikacyjnych. Jeżeli chodzi o samo Kłodzko, to trzeba zwrócić uwagę na jeszcze 

jeden czynnik, a mianowicie my jesteśmy gminą obwarzankową, czyli granice miasta 

są ograniczone granicami Gminy wiejskiej Kłodzko. Granice miasta są zawężone tylko 

do granic miasta, dosyć wąskich, czyli te tereny inwestycyjne głównie znajdują się 

u naszych przyjaciół, sąsiadów, na terenie Gminy wiejskiej Kłodzko. Na terenie Gminy 

Miejskiej Kłodzko tych wolnych terenów należących do miasta było i jest niezmiernie 

mało. My staramy się wykorzystywać to do granic możliwości i te inwestycje jak 

Państwo wiedzą pojawiają się. Prowadzimy rozmowy z następnymi inwestorami, ale 

w tych trudnych czasach, przy tak wysokiej inflacji i tak wysokich kosztach kredytu, 

każda decyzja inwestycyjna prywatnego dużego inwestora wiąże się z dużym ryzykiem 

i ci inwestorzy podejmują decyzje bardzo ostrożnie. Niemniej jednak mogę powiedzieć, 

że jest nadzieja na te wcześniej zapowiadane inwestycje i następne. Co możemy 

zrobić, żeby zminimalizować spadek liczby ludności, bo raczej z tym spadkiem liczby 

ludności będziemy mieli miejsce? Tak naprawdę wzrasta liczba ludności tylko 

i wyłącznie w tej chwili przy dużych aglomeracjach. Te małe miejscowości które 

przylegają do Wrocławia, do Warszawy, do innych dużych miast tam gdzie mamy do 

czynienia z budownictwem jednorodzinnym, przenoszeniem się z mieszkań do domów 

położonych na przedmieściach miast, tam mamy do czynienia ze wzrostem liczby 

ludności w tych małych miejscowościach i małych gminach. My mamy ten proces 

odwrotny. Jak spojrzymy na rozwój Wrocławia, to widzimy jak rozwijają się Kobierzyce, 

to jest typowy przykład tego typu miejscowości, czyli trzeba mieć grunty, trzeba mieć 

dobre położenie i do tego mieć komunikację. Co my możemy zrobić? Możemy przede 

wszystkim rozwijać sektor usług publicznych. Kłodzko jest centrum, ale jest centrum 

dla Powiatu Kłodzkiego. Do nas codziennie przyjeżdżają setki, a może nawet tysiące 

osób, nie tylko w roli turystów, ale także przyjeżdżają do pracy. I tutaj ten sektor usług 

publicznych mamy w zamiarze rozwijać, a więc potrzebne jest przede wszystkim 

zwiększanie liczby miejsc żłobkowych, zwiększanie liczny miejsc przedszkolnych tak, 

aby każdy chętny rodzic, który jest zainteresowany pracą, mógł pracować, mógł do tej 

pracy przyjechać i miał gdzie zostawić na ten czas dziecko. Jeżeli takie osoby na trwałe 

wiążą się z Kłodzkiem, to często dla wygody podejmują decyzję - po uzyskaniu 

stabilizacji finansowej - o przeniesieniu się do Kłodzka, ale do tego potrzebne są 

mieszkania. I potrzeba budowy tych mieszkań istnieje i to w takich trzech grupach 

własnościowych. Przede wszystkim mamy do czynienia z inwestycjami deweloperów, 

to jest bardzo dobre, ponieważ to jest nowy element, który pojawił się w ostatnich 

latach, bo wcześniej deweloperzy troszkę omijali Kłodzko, a dzisiaj ten sektor jest 

wypełniony i mam nadzieję, że tych deweloperów będzie więcej. Druga grupa, to są 

działania, które prowadzimy, jest spółka SIM i jest nadzieja na to, że pojawią się 

mieszkania komunalne z możliwością dochodzenia do własności. Trzecia grupa, to 

konieczność która stoi przed nami w następnych latach, a więc konieczność 

zaangażowania dużych środków w remont istniejącej bazy komunalnej, a także, jeżeli 

będzie możliwość w rozszerzanie możliwości budownictwa komunalnego poza tym 

zakresem i poza tymi formułami, które już na dzień dzisiejszy zostały przyjęte. Dopiero 

po spełnieniu tych warunków będzie możliwość, aby zatrzymać ten gwałtowny spadek 

demograficzny. Jeszcze raz podkreślę, że Kłodzko nie jest tu wyjątkiem. Miasta 

prowincjonalne w ogóle tracą najwięcej na tym procesie niżu demograficznego 

i wyludniają się w coraz większym stopniu. Nie dotyczy to zresztą małych miasta, bo 

jeżeli spojrzycie Państwo na statystyki takiego miasta jak np. miasto Łódź, to dane 
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statystyczne dotyczące przyszłości demograficznej także są przerażające dlatego, że 

są to ubytki idące w dziesiątkach tysięcy osób, a mówimy o ogromnym centrum 

gospodarczo-przemysłowym, logistycznym. My te zadania mamy zarysowane. To nie 

są działania tylko dla nas na tę kadencję. Niezależnie jakie władze w Kłodzku będą 

w przyszłości, to będą musiały prowadzić takie działania dlatego, że pewien model 

życia w przyszłości jest już bardzo dobrze widoczny. Zmienia się formuła pracy, ona 

się wydłuża. Ludzie, jeżeli chcą mieć rodzinę i chcą ją utrzymać, to chcą pracować 

i chcą mieć możliwości pozostawienia gdzieś dziecka, czy to w żłobku czy 

w przedszkolu, czy w ramach opieki, którą organizują sobie sami. Padają różne 

pomysły, różnego rodzaju świadczeń tak jak np. „babciowe”, ale niezależnie jak to 

nazwiemy 500+ czy 800+, to też w tym zakresie pomaga, a więc myślę, że wiele pracy 

przed nami. Nie tylko przed władzami lokalnymi, bo tutaj cały czas będzie potrzebne 

ogromne wsparcie władz krajowych dlatego, że my możemy narzekać na spadek 

liczby mieszkańców, który był widoczny już od wielu lat, ale nie mieliśmy żadnych 

zmian w zakresie np. podatków w zakresie państwa i doprowadzaliśmy do takich 

paradoksów, że praktycznie osoba prawna, osoba prowadząca działalność 

gospodarczą płaci, jeżeli chodzi o podatki od nieruchomości, dokładnie takie same 

podatki prowadząc działalność w centrum Warszawy i np. w mieście Kłodzku, albo 

mając gdzieś sklepik na wsi. Oczywiście gminy regulują te podatki, zazwyczaj w tych 

mniejszych gminach podatki są mniejsze, ale różnice są naprawdę symboliczne. Nigdy 

nie mieliśmy takiego systemu w Polsce, aby władze państwowe planowały inwestycje 

na terenie prowincji. Mamy działania wręcz odwrotne. Mówimy, zróbmy strefę 

inwestycyjną z całej Polski. Ja wychodzę z tego założenia, że jeżeli duże aglomeracje 

wyciągają od nas kadrę, to te małe miasta muszą mieć jakieś wsparcie na zasadzie 

takiej, że tak naprawdę wszelkie ulgi podatkowe, oczywiście z rekompensatą ze strony 

państwa, powinny trafiać głównie do tych mniejszych miejscowości. Bo gdzie 

borykamy się z największym bezrobociem i odpływem siły roboczej? Właśnie w tych 

małych środowiskach. To nie jest kwestia tylko tego, że damy dotację małej gminie na 

remont kolejnej drogi. To jest kwestia zmian systemowych, strukturalnych, a więc 

zachęcenie inwestorów do tego, aby im powiedzieć, zamiast wybudować kolejną 

fabrykę pod Wrocławiem, wybudujcie fabrykę na prowincji, bo tam dostaniecie ulgi 

inwestycyjne i będziecie rzeczywiście zwolnieni z podatku np. przez 5 czy 10 lat. To 

by się państwu opłacało, natomiast nam wszystkim opłacałoby się pod tym kątem, że 

ludzie których tutaj kształcimy mieliby szansę na pracę tu na miejscu. Jeżeli INTEL 

podejmuje decyzję, że będzie budował fabrykę, jeżeli decyzje podejmują firmy  

koreańskie, że będą budować fabryki dotyczące produkcji baterii do samochodów 

elektrycznych, a INTEL – procesory i te inwestycje znowu są lokowane w pobliżu 

wielkich miast, to jaki będzie tego skutek? Te fabryki będą potrzebowały pracowników. 

Uczelnie się dopasują i otworzą kierunki, które będą nakierunkowane na pracę w tych 

zakładach. Czyli nasze dzieci wyjada na studia, skończą te studia i tej fabryki INTELA 

nie będzie na terenie Kłodzka, czy Gminy wiejskiej Kłodzko, tylko będzie zupełnie 

gdzie indziej i te dzieci pójdą tam do pracy. Tam założą rodziny i tam będą miały dzieci. 

Mnie brakuje tutaj wsparcia dlatego, że my analizujemy zawsze rozwój miasta, ale ja 

tłumacze w tym zakresie, że nie możemy odrywać rozwoju miasta od tego jakie to 

miasto otrzymuje wsparcie prawne, finansowe i logistyczne od państwa, ponieważ 

Gmina Miejska Kłodzko nie wybuduje drogi ekspresowej S8, może to zrobić jedynie 

państwo.  
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Głos zabrał radny Pan Jacek Kubicki: Pani Przewodnicząca, Panie Burmistrzu, 

Szanowna Rado. Ja tylko kilka słów w uzupełnieniu do tego co powiedział Pan 

Burmistrz. Istnieje jeszcze taki mechanizm wspierający tą migrację, umożliwiający 

pierwsze kroki poza Kłodzkiem, poza Powiatem Kłodzkim, jest to rozwiązanie 

systemowe, prawne – bon na zasiedlenie dla osób do trzydziestego roku życia 

w wysokości 10 tys. zł. Bon jest przyznawany osobom, które są zarejestrowane 

w Urzędzie Pracy, a które z jakichś względów nie znalazły miejsca pracy, miejsca 

początku swojego życia, bo to są najczęściej osoby młode, które wyjeżdżają poza 

Kłodzko, poza powiat. Jest to akt prawny z 2004 roku, jeżeli chodzi o ustawę o promocji 

zatrudnienia rynku pracy, kiedy powiat borykał się z dużym bezrobociem, stopa 

bezrobocia była na poziomie 30%, na dzień dzisiejszy mamy 11%, średnia w Polsce 

to jest 5,2%. Przepis funkcjonuje, osoby korzystają. Najczęściej są to osoby, które 

zdobyły wykształcenie poza Kłodzkiem np. we Wrocławiu i wracają do tego Wrocławia. 

Mają możliwość na początek przez okres sześciu miesięcy korzystania z tych środków 

na wynajęcie mieszkania, więc istnieją jeszcze mechanizmy, które wspomagają ten 

proces wyjazdu i migracji poza Powiat Kłodzki. Owszem nie są to jakieś duże liczby, 

jeżeli chodzi o osoby które korzystają z tej formy, bo to jest rocznie poniżej  stu osób, 

w granicach siedemdziesięciu, różnie to się kształtuje, ale chciałem Państwu 

przedstawić, że są jeszcze takie mechanizmy troszeczkę wspierające osoby poza 

powiatem.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że nie wpłynęły żadne 

pisemne zgłoszenia od mieszkańców miasta Kłodzka, którzy chcieliby zabrać głos 

w debacie nad przedłożonym raportem o stanie Gminy Miejskiej Kłodzko. 

Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Szanowni Państwo Radni, Panie 

Burmistrzu. Ze swojej strony jako radny widzę potrzebę już od początku, od ośmiu lat, 

obiecane było wybudowanie przedszkola eko-system, które do tej pory nie jest 

wybudowane. I tutaj mamy właśnie poważny problem z dziećmi, ponieważ na ul. 

Grunwaldzkiej, to przedszkole się sypie. Wpompowujemy mnóstwo pieniędzy w to, 

a i tak to miejsce nie do końca dobrze służy, aby tam było przedszkole. Moje pytanie, 

czy nie warto by było rzeczywiście priorytetowo skupić się na rozmowie w sprawie 

pozyskania środków na budowę przedszkola eko-system, ponieważ my już projekt 

mamy i wiemy, że to ma kosztować ok.19 mln zł. Oczywiście tutaj nastąpi jakaś 

modyfikacja tych kwot, bo jest inflacja. Czy Państwo jako organ wykonawczy widzicie 

to i czy podejmujecie usilne rozmowy właśnie, aby priorytetowo wybudować  

przedszkole eko-system?  

Odpowiedzi udzielił Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Odpowiem 

krótko. Tak, mamy gotowy projekt. On czeka na realizację, ale wszyscy Państwo radni 

wiedzą, że w obecnej trudnej sytuacji finansowej państwa, bo niestety nie zgodzę się 

z tym poglądem gdzieniegdzie wyrażanym, że ona jest świetna, wspaniała 

i fantastyczna, ponieważ my na budżetach samorządu wcale nie czujemy tego, że ona 

jest świetna i fantastyczna, a wręcz przeciwnie. W związku z tym już dawno 

podejmowaliśmy decyzje dotyczące równoważenia budżetu i z tym związana była inna 

decyzja dotycząca tego, że realizujemy głównie inwestycje na które pozyskujemy 

dotacje zewnętrzne. I tu chciałbym podkreślić też jedną rzecz, a mianowicie 

w poprzednim okresie nie udało się nam pozyskać dofinansowania na budowę tego 

przedszkola. Ten projekt cały czas jest aktualny. On ma wszystkie zgody i pozwolenia. 

Jest to inwestycja przygotowana do realizacji. Natomiast, skończył się już praktycznie 
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poprzedni okres dotacyjny, jeżeli chodzi o okres programowania środków unijnych. 

W tej chwili jesteśmy na etapie w zasadzie ostatnich finansowanych z tego okresu 

inwestycji i jeszcze będziemy mieli czas na rozliczenia. Tak naprawdę już powinien 

zacząć funkcjonować nowy mechanizm na następne siedem lat i my z utęsknieniem 

czekamy, że te mechanizmy zostaną uruchomione. My mamy projekty przygotowane, 

nie tylko przedszkole, ale tu przypomnę wszystkim, że w ramach tych projektów 

przewidziany jest remont, czy przynajmniej podjęcie etapowych prac przy remoncie 

Ratusza, ale także dalsze prace na Owczej Górze, wiele remontów ulic, mnóstwo 

takich inwestycji na które mieszkańcy czekają i które usprawnią życie wszystkich 

mieszkańców. Wśród tych projektów jest przedszkole. Przypomnę, że środki 

z Krajowego Planu Odbudowy cały czas w skali kraju nie zostały uruchomione, 

a moglibyśmy już z tych środków korzystać. Środki z programów regionalnych też cały 

czas jeszcze nie zostały uruchomione. W związku z tym my dopiero czekamy na 

nabory. My jesteśmy do tych naborów przygotowani. W momencie kiedy te nabory 

także w zakresie edukacji czy opieki przedszkolnej będą uruchamiane będziemy 

oczywiście te projekty składać. W momencie w którym uda się pozyskać 

dofinansowanie w pierwszej kolejności na pewno ta inwestycja będzie realizowana.  

Głos zabrał radny Pan Piotr Bryła: Pani Przewodnicząca, Panie Burmistrzu, Wysoka 

Rado. Może tak na zakończenie podsumuję, ponieważ debatujemy cały czas nad 

Raportem o stanie Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok. Pomimo negatywnych głosów 

o demografii uważam, że miasto żyje, miasto się rozwija. Raport został solidnie, 

obrazowo przygotowany. I w tym miejscu chciałbym podziękować przede wszystkim 

Panu Burmistrzowi, ale chyba największą zasługa jest Pani Skarbnik, która nad tym 

raportem czuwała, dopięła go i doprowadziła do tego, że mogliśmy spokojnie to 

wszystko zaobserwować. Wszystkim Państwu dziękujemy za przygotowanie 

rzetelnego raportu i myślę, że za chwilę będziemy głosowali wotum zaufania dla Pana 

Burmistrza i to będzie finał dzisiejszej debaty.  

Więcej głosów w debacie nie stwierdzono.    

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zakończyła punkt porządku obrad 

dotyczący debaty nad raportem o stanie miasta przechodząc do pkt 7b) porządku 

obrad. 

b) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka wotum 

zaufania, druk nr 554. (Zał. nr 6) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka wotum zaufania, 

druk nr 554. 

         W związku z tym, że wynik głosowania nad projektem uchwały nie odzwierciedlał 

prawidłowego oddania głosu przez radnego Pana Bogusława Procaka, 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zarządziła reasumpcję głosowania 

i ponownie poddała pod głosowanie podjęcie uchwały w sprawie udzielenia 

Burmistrzowi Miasta Kłodzka wotum zaufania, druk nr 554. 

   



11 
 

 

Głosowanie: za – 18, przeciw – 2, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/546/2023. (Zał. nr 7) 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Gratulujemy Panu Burmistrzowi, który 

w tym momencie otrzymał od nas wotum zaufania. Pięknie dziękujemy i życzymy, aby 

dalsza ciężka praca Panów Burmistrzów oraz służb, które wspomagają go w tej 

ciężkiej pracy była nadal tak dobra jak dotychczas, merytoryczna i satysfakcjonująca. 

Pięknie Państwu za wszystko dziękujemy. 
 

Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Szanowni Państwo, chciałbym 

bardzo serdecznie podziękować w imieniu Burmistrza, Zastępcy Burmistrza, w swoim 

imieniu, w imieniu Pani Skarbnik i wszystkich pracowników, bo pamiętajmy o tym, że 

praca w zarządzaniu miastem, to praca wszystkich pracowników, także pracowników 

zatrudnionych w służbach komunalnych, jednostkach organizacyjnych. Mam nadzieję, 

że to zaufanie będzie trwać, że będziemy na nie zasługiwać i dobra współpraca 

z Państwem jako radnymi będzie przebiegać w dalszym ciągu dlatego, że wszystkim 

nam na sercu leży dobro miasta. Oczywiście w pewnych sprawach się różnimy, 

będziemy się różnić, ale dopóki w naszych dyskusjach będziemy zachowywać zasady 

wzajemnego szacunku, to mam nadzieję, że będzie to wpływać z korzyścią dla całego 

miasta i jego rozwoju w następnych latach. Jeszcze raz serdecznie dziękuję. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Pięknie dziękujemy i gratulujemy. Pan 

Burmistrz otrzymał wotum zaufania. W Raporcie o stanie Gminy Miejskiej Kłodzko 

podsumował działalność organu wykonawczego w zakresie realizacji polityk, 

programów i strategii oraz realizacji uchwał Rady Miejskiej w Kłodzku. Państwu 

również dziękuję za tą współpracę i życzę dużo zdrowia, siły i determinacji w dążeniu 

do realizacji i takiego działania w roku bieżącym 2023.  
 

Salę obrad opuścił radny p. Zdzisław Duda. Na sali obecnych 19 radnych. 
               

8. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 

rok 2022 Kłodzkiego Ośrodka Kultury w Kłodzku, druk nr 557. (Zał. nr 8) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 557 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za rok 2022 Kłodzkiego 

Ośrodka Kultury w Kłodzku, druk nr 557. 
 

W związku z tym, że wynik głosowania nad projektem uchwały nie 

odzwierciedlał prawidłowego oddania głosu przez radnego Pana Bogusława Procaka, 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zarządziła reasumpcję głosowania 

i ponownie poddała pod głosowanie podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia 
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sprawozdania finansowego za rok 2022 Kłodzkiego Ośrodka Kultury w Kłodzku, 

druk nr 557. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/547/2023. (Zał. nr 9) 

 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 

rok 2022 Muzeum Ziemi Kłodzkiej w Kłodzku, druk nr 558. (Zał. nr 10) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 558 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za rok 2022 Muzeum 

Ziemi Kłodzkiej w Kłodzku, druk nr 558.   
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/548/2023. (Zał. nr 11) 

 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 

rok 2022 Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kłodzku, druk 

nr 559. (Zał. nr 12) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 559 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za rok 2022 Powiatowej 

i Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kłodzku, druk nr 559. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/549/2023. (Zał. nr 13) 
 

11.  Rozpatrzenie: 

a) sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 

2022 rok (Zał. nr 14), 

b) sprawozdania finansowego Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok 

(Zał. nr 15), 
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c) sprawozdania rocznego z wykonania planu finansowego instytucji kultury 

(Zał. nr 16), 

d) opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 

o sprawozdaniu rocznym z wykonania budżetu gminy za 2022 rok,  

e) informacji o stanie mienia Gminy Miejskiej Kłodzko, 

f) opinii Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Kłodzku w sprawie wykonania 

budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok oraz wniosku o udzielenie 

absolutorium dla Burmistrza Miasta Kłodzka, 

g) opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku 

Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Miasta 

Kłodzka. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że sprawozdanie 

roczne z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok zostało przedłożone 

radnym oraz było omawiane przez Komisje Rady Miejskiej i poprosiła o przedstawienie 

opinii poszczególnych Komisji: 

Wiceprzewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Jacek Kubicki poinformował o pozytywnej opinii Komisji do 

sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała o pozytywnej opinii Komisji do sprawozdania rocznego                               

z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok. 

Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował                                 

o pozytywnej opinii Komisji do sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Gminy 

Miejskiej Kłodzko za 2022 rok w działach podlegających opinii Komisji. 

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr 

Bryła poinformował, o pozytywnej opinii Komisji do sprawozdania rocznego                                

z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała o pozytywnej opinii Komisji do sprawozdania rocznego                      

z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok. Przewodnicząca dodała, 

że na posiedzeniu Komisji rozmawiano o wskaźnikach i szczegółowo omawiano 

wykonanie budżetu. Podkreśliła, że mimo deficytu ok. 2 mln zł, to wynik operacyjny 

wyszedł dodatni, to jest bardzo pozytywne i daje też możliwości do realizacji zadań 

inwestycyjnych, które były wykonane w ubiegłym roku na dobrym poziomie przy 

zadłużeniu ok. 36 mln zł, do wykonania dochodów jest to wskaźnik 25%, również na 

dobry poziomie. Musimy podkreślać to, że wydatki bieżące jednak rosną, często nie 

można ich zaplanować na odpowiednim poziomie, ponieważ rosną współmiernie do 

sytuacji gospodarczej, do inflacji. Wiadomo też, że znacznie wzrastają wynagrodzenia, 

wynagrodzenie minimalne wzrosło w ubiegłym roku też znacznie i to oczywiście odbija 

się na wydatkach bieżących. Trzeba podkreślić to, że ta polityka oszczędnościowa 

prowadzona przez gminę daje efekty. Nie wiemy czy w tym momencie jest już na czym 

oszczędzać, ale myślę, że tym trzeba będzie się martwić w przyszłym roku, żeby 

rozmawiać o wykonaniu budżetu tegorocznego. Jeśli chodzi o rok ubiegły, mimo 

jednak tych trudnych lat po pandemii, to ogólnie wykonanie budżetu jest dobre 

i wskaźniki, które są wskazywane w tym sprawozdaniu są na dobrym poziomie. 
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Miejmy nadzieję, chociaż nadzieja jest nikła, ale miejmy nadzieję, że ten rok również 

pozwoli na dobre wykonanie tego budżetu. 
 

Rady Pani Elżbieta Żytyńska otworzyła dyskusję nad przedłożonym sprawozdaniem 

z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok.  
 

Głosów w dyskusji nad sprawozdaniem nie stwierdzono.  
 

Kolejnym punktem obrad było rozpatrzenie sprawozdania finansowego Gminy 

Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, które również było przedłożone radnym i było 

analizowane przez Komisję Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej. 
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała o pozytywnej opinii Komisji do sprawozdania finansowego 

Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok. 
 

Uwag i zapytań do sprawozdania nie stwierdzono.  
 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego instytucji kultury zostało 

przedłożone radnym, było też omawiane na merytorycznych Komisjach Rady 

Miejskiej.    
 

Uwag i zapytań do sprawozdania nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady odczytała radnym treść Uchwały nr XII/34/2023 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 07 kwietnia 2023 

roku w sprawie opinii o przedłożonym przez Burmistrza Miasta Kłodzka sprawozdaniu 

rocznym z wykonania budżetu gminy za 2022 rok. (Zał. nr 17) 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że nie było odwołania 

od powyższej uchwały w związku z tym pozostaje ona w mocy. 

Ze strony radnych nie padły pytania do przedstawionej uchwały. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała o przedłożonej przez 

Burmistrza Miasta informacji o stanie mienia Gminy Miejskiej Kłodzko (Zał. nr 18) 

Informacja została przedłożona radnym. 
a)  

Ze strony radnych nie padły pytania dotyczące powyższego tematu. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska przeszła do punktu 11 f) porządku 

obrad - opinii Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Kłodzku w sprawie wykonania 

budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok (Zał. nr 19) oraz wniosku o udzielenie 

absolutorium dla Burmistrza Miasta Kłodzka (Zał. nr 20).  

Opinia oraz wniosek zostały przedłożone radnym. 

Sekretarz obrad Pan Piotr Bryła odczytał treść opinii i wniosku Komisji Rewizyjnej.  
 

Ze strony radnych nie padły pytania do przedłożonej opinii Komisji Rewizyjnej oraz 

wniosku o udzielenie absolutorium dla Burmistrza Miasta Kłodzka. 
 

Następnie Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska odczytała treść Uchwały                  

nr XII/56/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu 

z dnia 24 maja 2023 roku w sprawie opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej                              

o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Miasta Kłodzka za 2022 rok. (Zał.nr 21) 
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że nie było odwołania 

od powyższej uchwały w związku z tym pozostaje ona w mocy. 

Ze strony radnych nie padły pytania do przedstawionej uchwały. 
 

12. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego oraz sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Miejskiej 

Kłodzko za 2022 rok, druk nr 560. (Zał. nr 22) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 560 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, druk nr 560. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/550/2023. (Zał. nr 23) 
 

13. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 

2022 rok, druk nr 555. (Zał. nr 24) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko za 2022 rok, druk nr 555. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/551/2023. (Zał. nr 25) 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Panie Burmistrzu, jednogłośnie 

udzielono Panu absolutorium z tytułu wykonanie budżetu za rok ubiegły. W tym 

momencie składam serdeczne gratulacje. To jest wspaniały moment, jesteśmy 

wszyscy dumni.  
  

Głos zabrał Burmistrz Miasta Kłodzka Pan Michał Piszko: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Państwo. Bardzo serdecznie chciałbym podziękować za tamten rok 

budżetowy, za Państwa wsparcie, za merytoryczne uwagi i liczę na więcej. Dziękuję.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Realizacja zadań finansowych jest 

niezwykle trudna akurat w tych czasach, więc wydaje się, że te całe działania 

operacyjne, finansowe i ich wykonanie było mocno ekstremalne, ale tu jest taka ekipa, 

która się niczego nie bała i która wykonała to zadanie naprawdę na najwyższym 
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poziomie. Jesteśmy z Państwa ogromnie dumni i mam nadzieję, że wspieraliśmy 

Państwa w tym trudnym budżecie, w tych trudnych czasach i takie wsparcie macie 

Państwo od nas na dalsze działanie, możecie na nas polegać. Dziękujemy z całego 

serca.   
 

Burmistrz Miasta Kłodzka Pan Michał Piszko: Drodzy Państwo, chciałbym 

podziękować służbom finansowym na czele z Panią Skarbnik i oczywiście dwóm moim 

Zastępcom, wszystkim pracownikom Urzędu Miasta, którzy też mieli czynny wpływ na 

to, że ubiegłoroczny budżet udało się w taki sposób wykonać. Dziękuję.   
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Wielkie brawa. Trudne są czasy dla 

takich ludzi, którzy mają ogromną odwagę, wiedzę i charakter, żeby działać 

w samorządzie. Pięknie dziękujemy i życzymy sobie, żeby to się zmieniło na lepsze, 

życzymy sobie przede wszystkim dużo zdrowia, tego samozaparcia i dziękujemy za 

ogromną determinację, siłę, wiedzę, logistykę i logikę jaką Państwo wykonali. Jeszcze 

raz gratulujemy Państwu uzyskania absolutorium. 
 

O godz. 12:55 Przewodnicząca Rady ogłosiła piętnastominutową przerwę w obradach.  
   

Po przerwie Przewodnicząca Rady wznowiła obrady. Na sali obrad obecnych 

19 radnych. Przystąpiono do dalszej realizacji porządku obrad.  
 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2023-2033, druk nr 561. (Zał. nr 26) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 561 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko 

na lata 2023-2033, druk nr 561. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/552/2023. (Zał. nr 27) 
 

15. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej 

Kłodzko na 2023 rok, druk nr 562. (Zał. nr 28) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 562 bez poprawek.  
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Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2023 rok, 

druk nr 562. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/553/2023. (Zał. nr 29) 
 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały nr LIII/400/2018 Rady 

Miejskiej w Kłodzku z dnia 29 marca 2018 r. w sprawie ustalenia wysokości 

opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w przedszkolach 

prowadzonych przez Gminę Miejską Kłodzko, druk nr 553. (Zał. nr 30) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował, że 

Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 553 bez poprawek.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta 

Łosiewicz poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 553 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie zmiany Uchwały nr LIII/400/2018 Rady Miejskiej w Kłodzku z dnia 

29 marca 2018 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego w przedszkolach prowadzonych przez Gminę Miejską Kłodzko, 

druk nr 553. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/554/2023. (Zał. nr 31) 
 

17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w trybie 

bezprzetargowym w nieodpłatne użytkowanie na czas nieoznaczony 

nieruchomość stanowiącą własność Gminy Miejskiej Kłodzko, 

druk nr 547. (Zał. nr 32) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Wiceprzewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Jacek Kubicki poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie 

projektu uchwały na druku nr 547 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w trybie bezprzetargowym 
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w nieodpłatne użytkowanie na czas nieoznaczony nieruchomość stanowiącą własność 

Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 547. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/555/2023. (Zał. nr 33) 
 

18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym na czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której 

przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, 

druk nr 549. (Zał. nr 34) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Wiceprzewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Jacek Kubicki poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie 

projektu uchwały na druku nr 549 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na czas 

nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 549. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/556/2023. (Zał. nr 35) 
 

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym na czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której 

przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, 

druk nr 550. (Zał. nr 36) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Wiceprzewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Jacek Kubicki poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie 

projektu uchwały na druku nr 550 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na czas 

nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 550. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/557/2023. (Zał. nr 37) 
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20. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym na czas nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której 

przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, 

druk nr 551. (Zał. nr 38) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Wiceprzewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Jacek Kubicki poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie 

projektu uchwały na druku nr 551 bez poprawek.  

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na czas 

nieoznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 551. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/558/2023. (Zał. nr 39) 
 

21. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Aktualizacji „Programu usuwania 

azbestu z terenu Gminy Miejskiej Kłodzko z perspektywą do 2032 r.”, 

druk nr 552. (Zał. nr 40) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  

Wiceprzewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego Pan Jacek Kubicki poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie 

projektu uchwały na druku nr 552 bez poprawek. 

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr 

Bryła poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 552 bez poprawek. 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Wysoka Rado, Panie Burmistrzu. Proszę 

o informację, ponieważ są zapytania mieszkańców, czy to będzie wdrożone już w tym 

roku i czy do całej tej procedury, która jest ogłoszona, jak to będzie realizowane? 

Niektórzy mieszkańcy mówią, że oni chętnie sami by to zrobili, ale ponoć jest to objęte 

przepisem, że to musi wykonywać firma, która będzie miała zleconą taką pracę, żeby 

to było zgodnie z przepisami i bhp.  

Odpowiedzi udzielił Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Ten program jest 

kontynuowany od wielu lat, teraz ma swoje przedłużenie dlatego, że ten problem przez 

wiele lat ze względu na zbyt małe finansowanie nie został rozwiązany w Polsce 

i poszczególne gminy jeszcze się z tym problemem borykają. Realizacja programu jest 

obwarowana wieloma przepisami. Mogą to robić uprawnione firmy, które mają 
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doświadczenie w tym zakresie i musi być świadectwo tego, że materiał rozbiórkowy 

uległ utylizacji w odpowiednim zakresie, w tej samej ilości w której został zdjęty. Sam 

program na przestrzeni jego realizacji też ulega modyfikacji. Mówienie dzisiaj w stu 

procentach jak to będzie w kolejnych latach prowadzone i realizowane, można 

ograniczyć tylko do tego, że będzie to najprawdopodobniej podobnie jak do tej pory. 

Wszystko tak naprawdę zależy od środków, od regulacji dotyczących wkładu własnego 

samych zainteresowanych. Myślę, że każdy rok budżetowy będzie podstawą do tego, 

żebyśmy dopiero wtedy szczegółowo mówili o tym jak to w danym roku będzie 

realizowane, ponieważ różne środki w danym roku są na to przeznaczane i sam 

program jest w ramach realizacji modyfikowany. Myślę, że trochę za wcześnie mówić 

o szczegółach. Oczywiście będziemy szczegółowo informować mieszkańców 

o zasadach realizacji tego programu, o zasadach ubiegania się ośrodki, 

o ewentualnych wkładach własnych zainteresowanych mieszkańców. Tu będą 

szczegółowe informacje udzielane przy każdym takim programie dotacyjnym. 

Głos zabrała radna Pani Aneta Łosiewicz: Po pierwsze, chciałam powiedzieć, że 

Komisja również opiniowała ten projekt uchwały i przyjęła go bez poprawek, natomiast 

myślę, że trzeba podkreślić, że to jest bardzo ważna uchwała. W roku ubiegłym gmina 

przeprowadziła inwentaryzację punktów gdzie jeszcze taki azbest się znajduje na 

terenie Kłodzka. Jest to sto kilkanaście miejsc. Myślę, że jest to  jeszcze dosyć dużo 

i ważne jest właśnie, że program ten został zaktualizowany, bo to otwiera furtkę do 

tego, że w tej chwili gmina będzie mogła pozyskiwać środki zewnętrzne i właśnie 

wspomagać mieszkańców w realizacji usuwania tego azbestu. Uchwała ta zawiera 

również informację jak szkodliwy jest azbest. Warto jest, żeby mieszkańcy, po podjęciu 

uchwały, zapoznali się z tym programem i oczekiwali na dalsze działania i programy, 

z których będzie można skorzystać i uzyskać dofinansowanie do usunięcia azbestu                 

z terenu miasta.      

Więcej zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie przyjęcia Aktualizacji „Programu usuwania azbestu z terenu Gminy 

Miejskiej Kłodzko z perspektywą do 2032 r.”, druk nr 552. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/559/2023. (Zał. nr 41) 
 

22. Podjęcie uchwały w sprawie powołania zespołu ds. zaopiniowania 

kandydatów na ławników, druk nr 548. (Zał. nr 42) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Uwag i zapytań do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników, 

druk nr 548. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/560/2023. (Zał. nr 43) 
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23. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia Tytułów: „Honorowy Obywatel 

Miasta Kłodzka” oraz „Zasłużony dla Miasta Kłodzka” i przyjęcia 

Regulaminu nadawania tych Tytułów, druk nr 556. (Zał. nr 44) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodniczący Komisji Edukacji i Kultury Pan Damian Ślak poinformował, że 

Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 556 bez poprawek. 

Głos zabrał radny Pan Bogusław Procak: Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Szanowne Panie Radne, Panowie Burmistrzowie, Szanowni Goście i Szanowni 

Mieszkańcy, którzy oglądają naszą czerwcową sesję. Odnośnie uchwały – druk nr 556, 

w regulaminie o nadawaniu tytułu Honorowy Obywatel Miasta oraz Zasłużony dla 

Miasta Kłodzka jest § 6 i w punkcie pierwszym możemy przeczytać, że ww. wniosek 

może złożyć 7 radnych. Pytam tak informacyjnie, dlaczego wniosku nie może złożyć 

jeden radny? To jest tylko wniosek, a nie ostateczna decyzja.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, przede 

wszystkim, żeby doprecyzować, chodzi o § 6 ust.1 pkt 2, cyt.: „Z wnioskiem w sprawie  

przyznania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka” mogą występować: 

1)  Burmistrz Miasta Kłodzka; 2) 7 radnych Rady Miejskiej w Kłodzku; 3) stałe Komisje 

Rady Miejskiej w Kłodzku.” Siedmiu radnych Rady Miejskiej. To nie jest dla Pana 

jasne? Czy chciałby Pan doprecyzować w jakim kontekście? 

Radny Pan Bogusław Procak: Pytam informacyjnie. Dlaczego nie może złożyć jeden 

radny? 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Dlatego, że składa siedmiu i dlatego, 

że nie składa dziewięciu. To tak samo nie składa jeden.  

Radny Pan Bogusław Procak: To nie jest odpowiedź Pani Przewodnicząca. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: To jest odpowiedź. Taka jest logika. 

Siedmiu, bo taka liczba jest adekwatna do złożenia takiego wniosku. Ale być może 

Pan Burmistrz, to doprecyzuje w jakiś sposób. Bardzo proszę. 

Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Moja wypowiedź będzie miała charakter 

doprecyzowania odpowiedzi Pani Przewodniczącej, bo Pani odpowiedź jest jak 

najbardziej trafna i trafia w sedno. Aczkolwiek, trzeba tutaj dodać i uzupełnić, że 

oczywiście radny ma prawo złożyć taki wniosek dlatego, że każdy z radnych jest 

członkiem jakiejś stałej Komisji, a w następnym podpunkcie mamy stałe Komisje Rady 

Miejskiej w Kłodzku. Jeżeli taki wniosek zostanie złożony na Komisji i ta Komisja wyrazi 

poparcie dla takiego wniosku, to oczywiście pojedynczy radny nie traci takich 

uprawnień. 

Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Chciałbym też ze swojej strony dopytać, 

bo również zwróciłem na to uwagę, a chodzi konkretnie o to skąd i na jakiej podstawie 

prawnej i kto ustalił, że akurat siedmiu radnych powinno ten wniosek złożyć, a nie np. 

2/3 radnych, bo przecież i tak jak chociażby jeden radny, tak jak Pan Burmistrz mówił, 

złożyłby wniosek, to i tak każda Komisja musi podjąć decyzję. Skąd się wzięło tych 

siedmiu radnych? I o to chodzi. 
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Skąd się wzięło tych siedmiu? 

Western się przypomina, oni też się wzięli i załatwili co trzeba. Szanowni Radni,                  

Pan Damian Ślak odpowie. Bardzo proszę. 

Radny Pan Damian Ślak: Siedmiu – to wynika z poprzedniej uchwały, którą 

przepisujemy i tylko niektóre zapisy zmieniamy, ale każdy radny może na sesji złożyć 

poprawkę. Jak Pan złoży oficjalną poprawkę, że Pan proponuje jednego radnego, to 

ją przegłosujemy lub nie przegłosujemy tej poprawki.  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Też tak może być, ale siedmiu myślę, 

że jest odpowiednim składem. Siedmiu wspaniałych radnych może złożyć taki 

wniosek.      

Więcej uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie ustanowienia Tytułów: „Honorowy Obywatel Miasta Kłodzka” oraz 

„Zasłużony dla Miasta Kłodzka” i przyjęcia Regulaminu nadawania tych Tytułów,                 

druk nr 556. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/561/2023. (Zał. nr 45) 
 

24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne 

wykorzystanie herbu Miasta Kłodzka, druk nr 563. (Zał. nr 46) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie herbu Miasta 

Kłodzka, druk nr 563. Z prośbą o wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie herbu 

zwrócił się Klub Szachowy Twierdza Kłodzko.  
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/562/2023. (Zał. nr 47) 
 

25. Podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania 

członków Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 564. (Zał. nr 48) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pani Teresa 

Ludwin poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 564 bez poprawek. 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie 

uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu 
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Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy Domowej Gminy Miejskiej 

Kłodzko, druk nr 564. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXI/563/2023. (Zał. nr 49) 

 

26. Interpelacje i zapytania radnych. 
 

Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Mam pytanie, za ile wynajęta została sala 

na spotkanie organizatorów, 19 czerwca, Pana Tuska? Czy jednak ta sala została 

udostępniona jako użyczenie, bezpłatnie?  
 

Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Proszę Państwa, pytanie w zasadzie 

nie do mnie tylko do Prezesa spółki. Z mojej wiedzy wynika, że hala była udostępniana 

płatnie. Nie będę w tej chwili wymieniał kwot, bo po prostu ich nie znam tu i teraz. Nie 

widziałem jeszcze faktur. Nie wiem czy Pan Prezes pamięta czy nie pamięta?                       

Wynajem sali odbył się według obowiązujących stawek, bez preferencji. Jeżeli będzie 

Pan chciał szczegółowej informacji na ten temat, to spółka oczywiście takiej informacji 

udzieli na piśmie. Otrzyma Pan odpowiedź, a Pana Prezesa proszę o przygotowanie 

takiej odpowiedzi.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Całość będzie doprecyzowana na 

piśmie, w przypisanym terminie. Pan radny otrzyma odpowiedź. 
 

Więcej głosów nie stwierdzono.     
 

27. Wnioski i oświadczenia radnych. 
 

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas: W ostatnią sobotę pożegnaliśmy Krzysztofa 

Baldego, byłego Starostę Kłodzkiego, radnego powiatowego, harcerza, dyrektora 

Parku Gór Stołowych, również działacza samorządowego i radnego dwóch kadencji 

Powiatu Kłodzkiego. Był Starostą w latach 2007-2010, w bardzo trudnym okresie, 

kiedy Powiat miał duże problemy finansowe, później była restrukturyzacja służby 

zdrowia. W latach 2010-2014 był etatowym członkiem Zarządu Powiatu, działaczem 

Górskiego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego, Związku Harcerstwa Żołnierzy 

Rzeczypospolitej, działaczem Solidarności, zasłużonym dla samorządu naszego 

regionu. Chciałbym, abyśmy uczcili Jego pamięć chwilą ciszy.      

Minutą ciszy uczczono pamięć zmarłego Pana Krzysztofa Baldy. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Bardzo Państwu dziękuję. Oczywiście 

zdajemy sobie wszyscy sprawę i wiemy, że nie powinno się to zdarzyć w tym wieku. 

Jesteśmy bardzo smutni z tego powodu, bo faktycznie człowiek zacny, zawsze bardzo 

aktywny i wydawałoby się, że nigdy nie powinna się przytrafić temu człowiekowi 

jakakolwiek choroba. Ale cóż, tak to wygląda, takie jest życie. Dziękuję bardzo, że 

mogliśmy uczcić minutą ciszy, a Panu Adamowi Kwasowi za to, że pamiętał 

i przypomniał nam o tym.      
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28. Sprawy różne. 
 

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas: Wysoka Rada i Panowie Burmistrzowie zaczęli 

akcentem tenisowym, to chciałbym zakończyć to posiedzenie również takim samym 

akcentem. Z przyjemnością informuję Państwa, że nasi niepełnosprawni zawodnicy 

Klubu Sportowego „Sprawni Razem” zdobyli w Mistrzostwach Polski złote medale 

m.in. w deblu seniorów, złoty medal, srebrny i brązowy. Także w kategorii juniorów 

drugie i czwarte miejsce. Wiktoria Gross była trzecia w singlu dziewcząt. W tenisa 

w Kłodzku gramy od 24 lat w kategorii niepełnosprawność intelektualna. Jesteśmy 

wspierani przez gminę, powiat, tudzież Towarzystwo Tenisowe, którego 

przedstawicieli gościliśmy na wstępie naszej sesji i mieliśmy przyjemność honorować 

ich. Ten honor należy się również tej młodzieży i szacunek, bowiem od 24 lat gramy 

nieprzerwanie i z dużymi sukcesami. Przypominam, że organizowaliśmy również tutaj 

wspólnie Mistrzostwa Świata w tej kategorii, z udziałem zawodników z Australii, Grecji, 

Czech i Wielkiej Brytanii. Może w przyszłości również coś pięknego w tym zakresie się 

zdarzy. Dziękuję dotychczasowym sponsorom i szczególnie młodzieży. Polecam się 

uwadze w przyszłym roku, może zorganizujemy imprezę międzynarodową w tej 

kategorii. Dziękuję. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Oczywiście gratulujemy. Jesteśmy 

dumni jak najbardziej i chcemy jak najwięcej zdobywać medali i stać na podium, na 

jedynce. Mam nadzieję, że tak będzie we wszystkich dyscyplinach.  
 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Wysoka Rado, Drodzy Państwo, tak 

ogólnie chciałem zapytań, abyście wzięli pod kątem takiego rozmyślania, a może 

jakiejś wypowiedzi która byłaby ciekawa. Na facebooku były takie zapytania, a nawet 

krytyka na temat wieżowca, jedynego w centrum miasta, najwyższego punktu oprócz 

wieży widokowej i Ratusza. Tam robią elewację na której był herb Kłodzka. Jedyne 

takie eksponowane miejsce i wychodzi na to, że ono zostaje zakryte i jego nie będzie. 

Jest taka krytyka i ciekawe wypowiedzi ludzi w stosunku do tego pomnika poradzieckiej 

gwiazdy itd. Zapewne jakiś kontekst tego powinien być wyciągnięty przez 

mieszkańców, może jakieś wnioski, żebyśmy jednak mieli jakiś punkt widokowy, 

odniesienie do herbu. Zostajemy z niczym. To jest dość ciekawy temat, bo w sumie 

z wypowiedzi napisanej przez Pana Burmistrza wychodzi na to, że nie ma na to 

wpływu, bo budynek jest jednak wspólnoty, a wspólnota nie wiem jak się odnosi do 

tego. Czy my możemy jako miasto jakoś wypowiedzieć się na ten temat, bo to dotyczy 

nas mieszkańców? Komentarze w Internecie są różne i to idzie w całą Polskę. Inne 

miasta promują się pod tym względem, zawsze mają swój herb. I tak merytorycznie 

wygląda to troszkę nie tak. Zostawiam to pod Państwa dyskusję i może jakieś 

wypowiedzi. Dziękuję. 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Proszę Państwa, tak jak 

Pan radny powiedział, wypowiedzi w Internecie są różne, niezależnie od tego co kto 

robi, to zazwyczaj się to ludziom podoba lub nie. Natomiast, jeżeli coś stanowi 

własność prywatną, w tym momencie wspólnota też jest własnością prywatną, tyle 

tylko, że podzieloną w częściach udziałowych i ona podejmuje decyzję co do tego czy 

na tej nowej elewacji takowy herb ma się znaleźć czy nie. Przed chwilą 
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podejmowaliście Państwo uchwałę odnośnie umożliwienia podmiotowi wykorzystania 

herbu nieodpłatnie, a więc my jako władze Kłodzka, Państwo jako radni, sprzyjamy 

zawsze takim decyzjom. My jako władze gminy nie mamy możliwości narzucania 

prywatnym właścicielom, w tym przypadku koloru elewacji, czy taki herb ma się tam 

znaleźć czy też nie. Każdy tutaj podejmuje indywidualną decyzję. Nie ma żadnych 

przeszkód, aby ten herb tam się znalazł i promował nasze miasto, ale to jest kwestia 

chęci. Wiadomo, że też podrożenia inwestycji, bo tego typu herb musi być zgody z tym 

co  obowiązuje w naszych uchwałach i musi być fachowo wykonany, aby przy okazji 

nie spełniał odwrotnej funkcji i nie straszył. Tak jak powiedziałem jest to inicjatywa 

samych mieszkańców, my nie zabraniamy tego. Druga sprawa, ten tzw. pomnik PZU. 

On  ma swoją bardzo bogatą historię. Do przestrzeni publicznej dochodzi głównie ta 

przeszłość, nazwijmy ją komunistyczno-socjalistyczną, ale wszyscy zapominamy 

o tym, że ten pomnik ma znacznie głębszą historię. My mówiliśmy co tam jest 

przewidziane. W tej chwili zaczęła się realizacja projektu. Najprawdopodobniej od 

przyszłego tygodnia już ten projekt ruszy znacznie szybciej. Jutro spotykam się 

z głównym wykonawcą w tej sprawie. Będziemy mieli tam docelowo ładny obiekt, który 

będzie wpisywał się w zieleń Kłodzka, będzie jej dodatkowym elementem i przestanie 

straszyć. Jeżeli chodzi o promowanie Kłodzka, miłość do swojego miasta, do swojego 

herbu, to myślę, że tu jest jeszcze szerokie pole do działania przed nami wszystkimi 

i są różne pomysły, które można będzie wdrażać w następnych latach i mam nadzieję, 

że tutaj też przebijemy się z pewnymi nowymi pomysłami.  
 

Radny Pan Stanisław Bartczak: Chciałbym tutaj też wyrazić swoją opinię odnośnie 

Pana radnego i Pana Burmistrza. Po pierwsze chciałbym wnieść sprostowanie. Nie 

zgadzam się z użyciem, że jest to pomnik PZU. Absolutnie, tak nie jest, bo to jest 

pomnik sowiecki i ludzie doznali wiele krzywd przez tamto państwo i takie rodziny są                     

u nas w Kłodzku. To jest pomnik sowiecki na którym powieszono kiedyś PZU i tak by 

należało mówić. Jeśli chodzi o ten pomnik, jak Państwo wiecie i nie jedno może 

Państwo też słyszeli, cały czas interweniowałem i interweniuję. Ten pomnik powinien 

być zburzony, zwłaszcza, że jest taka możliwość, że jeśli Burmistrz wystąpiłby 

z wnioskiem o sfinansowanie zburzenia tego pomnika, to IPN ma taką możliwość 

finansowania tego pomnika. A w to miejsce, tak jak tutaj Pan radny mówił, jak 

najbardziej, jeden z pomysłów - postawienie dużego, ładnego herbu miasta Kłodzka.   
 

Radna Pani Jolanta Kobak skierowała swoje słowa do radnego Stanisława 

Bartczaka: Chciałam tylko Tobie powiedzieć, że tam jeszcze wcześniej był pomnik 

zanim powstał pomnik Armii Radzieckiej. Burmistrz mówił o historii tego pomnika 

i mówił, że tam jeszcze wcześniej był postawiony pomnik. 
 

Radny Pan Stanisław Bartczak: Oczywiście. Zgadzam się. Tam chodzi 

o austriackiego hrabiego. Oczywiście, jak najbardziej. To o tym my nie wspominamy. 

Ja cały czas wspominam, mówię i wielu mieszkańcy mówi, cały czas nam chodzi o ten 

pomnik sowiecki. Ten postument, który jest wyżej, tam być może jest ten hrabia, jego 

pomnik, my o nim nie mówimy, bo nikt do niego pretensji nie ma. My mówimy cały czas 

o pomniku sowieckim, o tej części, tylko i wyłącznie, żebyśmy się rozumieli.                  
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: To jest ciekawy temat i dość rozległy. My jesteśmy 

tu trochę wiekowi i pamiętamy wiele rzeczy jeszcze od takiego dzieciaka, jak to się 
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wszystko działo w mieście. Jakie tam były różne capstrzyki i inne cuda. Jeśli jest tak 

jak Pan radny mówi i nadmienił Pan Burmistrz, to powinni go do podstaw zdjąć. 

A pomnik postawili hrabiemu, bo on był wtedy zasłużonym dla tego miasta przez ileś 

tam pokoleń. To chodziło o rodzinę, która miała duży wkład w to miasto. A miasto jest 

teraz od pokoleń polskie, więc uczynimy coś dobrego dla tego Kłodzka, niech to będzie 

tą podstawą kontynuacji naszej, nas Polaków, którzy tu jesteśmy w tym mieście. 

I jeszcze jedno słowo, jeśli chodzi o ten budynek i to co Pan Burmistrz powiedział, że 

jest to sprawa we władaniu wspólnoty. Zgadzam się z tym, tylko wracając ileś lat do 

tyłu, to sytuacja była taka, że jednak była sprawa nadrzędna tamtej władzy, która choć 

była komunistyczna, ale przedstawili jednak to, że z szacunkiem odnieśli się do godła 

i  jednak było to godło polskie, nie było komunistyczne.  
 

Głos zabrał radny Pan Armin Jarosz: Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, mam taką 

wielką prośbę. Zazwyczaj z takimi sprawami remontowymi zgłaszam się do 

odpowiednich wydziałów, natomiast tutaj pozwoliłem sobie tą sprawę poruszyć na 

sesji, a mianowicie chodzi o ulicę Boh.Getta i dwie takie małe nieruchomości między 

przedszkolem, a tzw. szkołą budowlaną. To są dwie małe nieruchomości, chyba 

prywatne, które są w opłakanym stanie. Mam prośbę, może odpowiednie służby 

namierzyłyby właścicieli i w jakiś sposób - wiem, że za wiele narzędzi prawnych do 

tego nie mamy – zmobilizowały ich do tego, aby ten brud i wygląd tych dwóch 

nieruchomości, małych pawilonów, przywrócić przynajmniej do stanu czystości. 

Przypomnę tylko, że ul. Boh.Getta jest taką ulicą reprezentacyjną miasta Kłodzka, 

znajduje się tam wiele urzędów, wiele osób przyjeżdża z zewnątrz i jednak źle to 

wpływa na wizerunek naszego miasta, dlatego pozwoliłem sobie teraz to powiedzieć, 

bo być może słuchają nas właściciele tych obiektów. I tu jest taka prośba o zrobienie 

czegoś z tym. Dziękuję. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Panie Burmistrzu, przy okazji jak 

mówimy o tej czystości, to tutaj obok na Rynku jest plomba i nieczynny kantor, a obok 

bankomat Banku Santander. Tam jest też okropny brud. Tu się przemieszczają bardzo 

często turyści wzdłuż tej plomby. Tam nawet nieżywy ptak leżał dosyć dużych 

rozmiarów, aż przykro było patrzeć. Coś okropnego tam się dzieje, jeżeli chodzi                       

o odchody i różne rzeczy. Ludzie korzystają z bankomatu, nasi mieszkańcy ale też 

turyści. To jest serce miasta i myślę, że musimy mieć jakieś narzędzia, aby chociaż 

wystąpić z wnioskiem do właścicieli tych nieruchomości, jeżeli nie możemy żadnych 

sankcji wobec nich zastosować.  
 

Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Dwie krótkie odpowiedzi, myślę, że 

usatysfakcjonują Państwa. Jeżeli chodzi o pawilony, to toczy się procedura dotycząca 

rozbiórki tych pawilonów. Wcześniej musieliśmy przejść pewne ścieżki formalne, ale 

w tej chwili mamy już decyzję na rozbiórkę i te obiekty będą rozebrane i ten teren 

będzie doprowadzony do porządku. Natomiast, jeżeli chodzi o same tereny przyległe 

do nieruchomości, to w tym zakresie możemy rzeczywiście działać przez Straż 

Miejską, możemy zwracać się do wspólnoty lub właścicieli budynków o zwrócenie 

uwagi. I tutaj przez Wydział takie wnioski zostaną skierowane. W tym zakresie gdzie 

dotyczy to terenów będących w naszym zarządzie, to uczulimy służby na to, żeby 

zwróciły tam szczególną uwagę na porządek.  
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Głos zabrała Wiceprzewodnicząca Rady Pani Zdzisława Górska: Panie Burmistrzu, 

ponieważ takie różne sprawy poruszamy na Komisji, a ponieważ przychodzi urlop, 

więc dzisiaj to zgłaszam. Ciągle jest zakałą klatka nr 67 na ul. Łukasińskiego. Tam 

kilka miesięcy temu była akcja, była Straż, Policja, zrobił się na krótko porządek. Teraz 

znowu mam informację od ludzi, że tam zrobili składowisko, na podwórku robią 

śmietnisko i pojawiły się tam szczury. Ludzie się boją. Niech znowu tam zrobią akcję, 

bo nie wiem kto tam mieszka, ale to się w głowie nie mieści, żeby robić taki bałagan, 

brud wokół swojego wyjścia na trawnik.  
 

Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz: Oczywiście zwrócimy na to uwagę. 

Ja mogę tylko w formie komentarza dodać to co Pani radna powiedziała. Naszym 

zadaniem jest dostarczyć mieszkania komunalne, w tym socjalne osobom 

potrzebującym. Te przykłady, które Pani wymieniła stawiają pytanie, bardzo zasadne 

– tak mi się wydaje – czy niektóre osoby w ogóle zasługują na takie mieszkania i czy 

szanują to co dostają tak naprawdę od innych. Bo to nie chodzi o to, że dostają, to od 

władz. Bo tutaj mylimy pewne pojęcia, te osoby nie dostają tego od Burmistrza, nie 

dostają tego mieszkania od Zastępcy Burmistrza, dostają te mieszkania od 

społeczeństwa miasta Kłodzka. Wszyscy łożymy na to, aby tą bazę mieszkaniową 

rozwijać, utrzymywać i aby potrzebujący mieli gdzie spełniać swoje potrzeby życiowe. 

Jeśli ktoś tego nie szanuje, to zachodzi pytanie, czy takim osobom w ogóle przydzielać 

te mieszkania? To jest podstawowa rzecz. My w takich skrajnych przypadkach, jeżeli 

sytuacje będą się powtarzać po prostu nie będziemy przedłużać umów, bo te umowy 

na mieszkania socjalne są podpisywane na okres 2 lat, 3 lat. Jeżeli danej osobie 

zostanie udowodnione to, że ta osoba nie utrzymuje należytego porządku i nie dba 

o mienie komunalne, nie będą przedłużane umowy na lokale komunalne. I zazwyczaj 

te osoby będą eksmitowane z tych mieszkań. Oczywiście dalszy ciąg tej historii zależy 

od wyroków sądowych, bo często zdarza się tak, że wyrok sądowy kończy się 

uprawnieniem do innego lokalu socjalnego i musimy tę osobę wyprowadzić do innego 

lokalu, gdzie historia się powtarza, ale to jest jakaś refleksja dla nas wszystkich jako 

społeczeństwa. To są takie punkty, które musimy realizować zgodnie z przepisami. 

Natomiast niekiedy naprawdę ręce opadają przy potrzebie takiej interwencji 

i rzeczywiście przykro się robi, że w ogóle w takich sytuacjach musimy interweniować.  
 

Wiceprzewodnicząca Rady Pani Zdzisława Górska: Panie Burmistrzu, okazuje się, 

że takie skargi są i że tam mieszka rodzina, która ma mieszkanie na własność. Ja tego 

nie rozumiem, niech ZAMG zainteresuje się całą tą wspólnotą, która tam jest, bo tam 

się różne rzeczy dzieją. Bardzo proszę, bo teraz jest gorąco, są śmieci, szczury 

chodzą. Niech się tym zajmą.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Chciałam podziękować bardzo za 

załatwienie sprawy na ul. Letniej. Tam się znalazły spowalniacze, zostały 

zamontowane i ten ruch całkiem inaczej w tej chwili przebiega. Bardzo za to 

dziękujemy w imieniu mieszkańców, bo to jest wspaniała sprawa.  
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Chciałbym podziękować Wydziałowi Gospodarki 

i Panu Burmistrzowi. Kiedyś wzięliśmy udział w załatwieniu sprawy na ul. Warty na 

skręcie w ul. Lipową. Wydział wygospodarował pieniądze i utwardził teren na 
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dodatkowe miejsca parkingowe. Kiedyś samochody stały w błocie, a teraz jest to 

uporządkowane. Bardzo dziękuję.   
 

Więcej głosów nie stwierdzono.   

 

29. Zakończenie sesji. 

Po zamknięciu dyskusji oraz wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zamknęła obrady mówiąc: „Zamykam 

obrady LXI sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  

 

Zakończenie sesji nastąpiło o godz. 14:20 

 

Protokół sporządziła: Aneta Będkowska       

                          Przewodnicząca  
              Rady Miejskiej w Kłodzku 
 
                                                                                    Elżbieta  Żytyńska 
 

 

 
 

 

 


